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MONITOR CHIŃSKIE WŁADZE LOKALNE 
PAŹDZIERNIK 2024 

I.  Aktywność centrów technologicznych: Chengdu, Hangzhou, 

Pekin, Shanghai, Shenzhen 

 

10 października: spotkanie w Shenzhen z Konsulem Generalnym Danii 

w Kantonie. Dyrektor Cao Saixian z Biura Spraw Zagranicznych Shenzhen 

spotkała się z duńskim Konsulem Generalnym w Kantonie, Sørenem 

Bindesbøllem. Omówiono możliwości współpracy między Shenzhen a Danią, 

zwłaszcza w zakresie zielonego rozwoju, turystyki, handlu i inwestycji. W związku 

z 75. rocznicą nawiązania stosunków dyplomatycznych między państwami, co 

przypadnie na 2025 rok, obie strony wyraziły nadzieję na dalsze pogłębianie 

współpracy. 

11 października: spotkanie burmistrzów miast partnerskich Hangzhou nad 

Jeziorem Zachodnim, aby zasadzić „Las Przyjaźni”. Zaproszeni goście, 

w ramach Międzynarodowego Forum Burmistrzów Miast Siostrzanych 

Hangzhou, posadzili "drzewa przyjaźni” w "Lesie Przyjaźni". Akcja, zdaniem 

strony chińskiej, symbolizowała harmonijne relacje i współpracę pomiędzy 

miastami, a także wspólną troskę o zrównoważony rozwój. 

11 października: sekretarz szanghajskiego Komitetu Partii Miejskiej, Chen 

Jining spotkał się z przewodniczącym Globalnej Rady Dyrektorów 

szwajcarskiej Grupy Adecco. Szanghaj planuje stworzyć światowej klasy, 

przyjazne dla biznesu środowisko, które wspiera globalne przedsiębiorstwa, 

szczególnie w zakresie usług profesjonalnych. Grupa Adecco, lider w doradztwie 

HR, zamierza w pełni wykorzystać możliwości rozwoju cyfrowego 

KONFERENCJA CPAFFC W PEKINIE: KULTYWOWANIE „SIECI 

PRZYJACIÓŁ” 

Podczas konferencji Chińskiego Stowarzyszenia na rzecz Przyjaźni z Zagranicą, 

w obecności kilkuset zagranicznych gości, Xi Jinping, Han Zheng oraz Yin Li 

przedstawili chińską wizję stosunków międzynarodowych. Z uwagi na obecność 

licznego „kręgu przyjaciół” strona chińska próbowała zapewnić przychylność 

liderów w obliczu amerykańskich ceł na import chińskiej elektroniki a także coraz 

bardziej aktywnej polityki Unii Europejskiej w tym aspekcie. 

https://fao.sz.gov.cn/xxgk/zyxw/content/post_1240900.html
http://fao.hangzhou.gov.cn/art/2024/10/8/art_1693389_58839944.html
https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241014/abb3469c9bcb4f37947874c14f96ca48.html
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oraz ekologicznego, aby dalej rozwijać swoją działalność w Chinach. Obie strony 

podkreśliły znaczenie przyciągania międzynarodowych talentów i pogłębiania 

współpracy. 

11 października: w Pekinie odbyło się przyjęcie z okazji 70. rocznicy 

powstania Chińskiej Międzynarodowej Konferencji Przyjaźni i Chińskiego 

Ludowego Stowarzyszenia na rzecz Przyjaźni z Zagranicą. W wydarzeniu 

uczestniczyli czołowi przedstawiciele władz chińskich, w tym Yin Li i Yang 

Wanming, oraz zagraniczni goście. W swoich przemówieniach podkreślali 

znaczenie międzynarodowej współpracy, pokojowego rozwoju oraz wspólnego 

budowania przyszłości. Wskazano na rolę Pekinu jako lidera w modernizacji 

Chin, rozwoju naukowo-technologicznym oraz współpracy międzynarodowej. 

Goście mieli okazję zwiedzić kluczowe miejsca związane z historią i kulturą 

Pekinu oraz uczestniczyć w teatralnych przedstawieniach. 

11 października: Yin Li spotyka się z Giuseppe Provenzano, sekretarzem 

międzynarodowym Włoskiej Partii Demokratycznej. Yin Li, członek Biura 

Politycznego Komitetu Centralnego KPCh i sekretarz Komitetu Partii Miejskiej 

w Pekinie, spotkał się z Giuseppe Provenzano. Chiński polityk, przypomniał, że 

w tym roku mija 20 lat od ustanowienia wszechstronnego partnerstwa 

strategicznego pomiędzy Chinami a Włochami. Podkreślił gotowość Chin do 

współpracy nad realizacją ustaleń przywódców obu krajów, pogłębianiem 

wymiany międzypartyjnej oraz wzmocnieniem relacji na linii Chiny-Włochy oraz 

Chiny-UE. Z kolei włoski polityk wyraził chęć zacieśniania współpracy 

z Komunistyczną Partią Chin, co ma sprzyjać rozwojowi stosunków 

dwustronnych oraz wspólnemu stawianiu czoła globalnym wyzwaniom. 

12 października: wizyta władz Szanghaju w Finlandii oraz Norwegii. 

W dniach 12-18 października Huang Lixin, dyrektor Stałego Komitetu Miejskiego 

Kongresu Ludowego w Szanghaju, przewodziła delegacji, która odwiedziła 

Finlandię oraz Norwegię, aby zacieśnić współpracę z miastami partnerskimi. 

W ramach wizyty Huang spotkała się z przedstawicielami fińskiego i norweskiego 

rządu, w tym z przewodniczącym Komisji Spraw Zagranicznych parlamentu 

Finlandii, a także z burmistrzami miast Espoo, Oslo oraz Bergen (miasta 

partnerskie). W Szanghaju podpisano memorandum o współpracy z miastem 

Espoo na lata 2024-2026 oraz wzięto udział w Forum Zrównoważonego Rozwoju 

Szanghaj-Espoo. Podczas wizyty delegacja uczestniczyła również w ceremonii 

podpisania porozumienia pomiędzy Muzeum Nauki i Technologii w Szanghaju 

a Norweskim Muzeum Historii Naturalnej. 

https://wb.beijing.gov.cn/home/gjjwzx/wsyw/202410/t20241012_3917631.html
https://wb.beijing.gov.cn/home/gjjwzx/wsyw/202410/t20241012_3917677.html
https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241021/8ebc7ddf496a4fefabb3e2ada836034b.html
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17 października: delegacja z rumuńskiej prowincji Bihor z wizytą 

w Hangzhou. Xu Weihua, zastępca burmistrza Hangzhou, spotkał się 

z gubernatorem rumuńskiej prowincji Bihor, Ilye-Gavrielem Poroyanem. Obie 

strony rozmawiały o możliwościach współpracy i wzajemnym rozwoju. 

W spotkaniu wziął również udział Konsul Generalny Rumunii w Szanghaju, 

Radou Lucian Fodoriano. Xu Weihua podkreślił chęć Hangzhou do współpracy 

z Bihor w dziedzinach gospodarki, handlu i kultury. Wskazał również na 

potencjał miasta w obszarze gospodarki cyfrowej oraz handlu elektroniką. 

Z kolei gubernator Poroyan wyraził gotowość do wspierania inwestycji 

z Hangzhou w Bihor i współpracy w tworzeniu centrów logistycznych. 

17 października: sekretarz Komitetu Partii Szanghaju, Chen Jining spotkał 

się z Remo Ruffinim, prezesem i dyrektorem generalnym włoskiej Grupy 

Moncler. Chen Jining podkreślił, że Szanghaj dąży do budowy 

międzynarodowego centrum konsumpcji, oferując przyjazne otoczenie 

biznesowe i wspierając rozwój firm poprzez urynkowienie, rządy prawa 

oraz internacjonalizację. Remo Ruffini wyraził uznanie dla rozwoju Szanghaju 

jako dynamicznej metropolii i zapowiedział dalsze inwestycje Moncler 

w innowacje. 

18 października: delegacja z Indianapolis wizytuje w Hangzhou. Hangzhou 

odwiedziła delegacja amerykańskiego miasta siostrzanego Indianapolis, której 

przewodził David Murray, dziekan Szkoły Muzycznej Uniwersytetu Butler, 

a zarazem przewodniczący Komitetu Miast Siostrzanych Indianapolis-Hangzhou. 

Delegacja wzięła udział w 9. edycji Hangzhou Mayors Forum, a jej członkini 

Sherry Dong podpisała memorandum o współpracy akademickiej pomiędzy 

Szkołą Muzyczną Uniwersytetu Hangzhou Normal i Szkołą Muzyczną 

Uniwersytetu Butler. Celem umowy jest pogłębienie wymiany kulturalnej oraz 

współpracy w edukacji muzycznej. 

18 października: burmistrz Szanghaju, Gong Zheng spotkał się 

z gubernatorem prowincji Cagayan na Filipinach, Manuelem Mambą. Gong 

Zheng zaznaczył, że Szanghaj koncentruje się na rozwoju jako międzynarodowa 

metropolia i jest otwarty na wzmocnienie relacji gospodarczych i handlowych 

z Cagayan. Zaprosił także filipińskie firmy do udziału w China International 

Import Expo, by wprowadzić więcej lokalnych produktów na rynek chiński. 

Manuel Mamba wyraził nadzieję na współpracę w dziedzinie zdrowia 

publicznego i opieki nad osobami starszymi, chcąc zaczerpnąć doświadczeń 

Szanghaju. Podkreślił, że Filipiny postrzegają Chiny jako ważnego partnera, 

a jego wizyta ma na celu umocnienie przyjaźni i wspieranie wzajemnego rozwoju 

gospodarczego. 

http://fao.hangzhou.gov.cn/art/2024/10/28/art_1693389_58840021.html
https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241018/3b43e2260e77411899d6a7cb7179b90a.html
http://fao.hangzhou.gov.cn/art/2024/10/18/art_1693389_58839985.html
https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241021/5e36b012ddce4f7e9c160bf5ba24fe8f.html
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19 października: burmistrz Szanghaju, Gong Zheng spotkał się z brytyjskim 

Sekretarzem Stanu ds. Zagranicznych i Rozwoju, Davidem Lamy. Gong 

Zheng podkreślił, że Szanghaj, jako największe centrum gospodarcze Chin, jest 

kluczowym miejscem dla brytyjskich inwestorów. Wyraził również gotowość do 

dalszego rozwijania współpracy w obszarach zielonej gospodarki, 

zaawansowanej produkcji, cyfryzacji, medycyny oraz zdrowia. David Lamy 

zaznaczył, że współpraca między Wielką Brytanią a Chinami, w tym Szanghajem, 

ma ogromne znaczenie dla globalnego rozwoju, szczególnie w obliczu wyzwań 

klimatycznych i ekonomicznych. 

21 października: rozwój współpracy Hangzhou z Oulu. W dniach 21-23 

października Hangzhou odwiedziła delegacja z Oulu w Finlandii, na czele z Mika 

Pentilą, dyrektorem Biura Edukacji i Kultury. W trakcie wizyty Li Daoqiao, 

zastępca dyrektora Miejskiego Biura Spraw Zagranicznych, spotkał się z fińską 

delegacją, aby omówić dalszą współpracę w dziedzinie edukacji, kultury, sportu 

oraz turystyki. Delegacja Oulu odwiedziła także Miejskie Biuro Edukacji, gdzie 

poruszono temat budowy zagranicznych baz szkoleniowych dla nauczycieli 

i wymiany młodzieżowej. Goście odwiedzili również szkoły w dzielnicy Linping, 

w tym gimnazjum, z którym podpisano umowę o współpracy. Warto 

przypomnieć, że Oulu od 2011 roku jest miastem partnerskim Hangzhou. 

23 października: spotkanie burmistrza Pekinu z Grupą ABB. Burmistrz 

Pekinu, Yin Yong, spotkał się z Ma Tengiem, globalnym prezesem i CEO Grupy 

ABB, aby omówić dalszą współpracę. Yin Yong podkreślił, że Chiny 

konsekwentnie promują reformy i otwarcie gospodarcze, wspierając stabilny 

wzrost i rozwój inteligentnego przemysłu, takiego jak produkcja samochodów 

i robotyka. Wyraził nadzieję, że ABB zwiększy inwestycje i działalność w Pekinie, 

szczególnie w zakresie produkcji oraz ekologicznych technologii. 

24 października: Chen Jining, sekretarz Komitetu Partii Miejskiej 

w Szanghaju, spotkał się z Dong Minglunem, globalnym prezesem i CEO 

Walmart. Chen podkreślił zaangażowanie Szanghaju w tworzenie sprzyjającego 

środowiska biznesowego o wysokim poziomie urynkowienia. Wyraził również 

otwartość na inicjatywy Walmartu związane z rozwijaniem cyfrowych, 

ekologicznych i niskoemisyjnych strategii. Dong Minglun potwierdził, że Szanghaj 

jest kluczowym miejscem dla rozwoju Walmartu w Chinach. Firma planuje 

współpracować z lokalnymi partnerami, aby rozwijać łańcuch dostaw, łącząc 

zalety handlu detalicznego i e-commerce. 

31 października: dyrektor Generalna Cao Saixian z Biura Spraw 

Zagranicznych Shenzhen spotkała się z ambasadorem Norwegii w Chinach, 

https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241021/a1bed54cd0ad48c791892b637651c4ab.html
http://fao.hangzhou.gov.cn/art/2024/10/28/art_1693389_58840022.html
https://wb.beijing.gov.cn/home/gjjwzx/wsyw/202410/t20241023_3925967.html
https://wsb.sh.gov.cn/ywdt/wshd/20241025/feaa24d3599e4bd5b5935b82aeb72c35.html
https://fao.sz.gov.cn/xxgk/zyxw/content/post_1412675.html
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Vebjørnem Dysvikiem. Dyrektor Generalna Cao Saixian powitała Ambasadora 

Norwegii w Shenzhen, przedstawiając miasto jako „zieloną, młodą i innowacyjną 

metropolię”, która jest symbolem reform i otwarcia. Wyraziła nadzieję, że dzięki 

wsparciu Ambasadora Dysvika możliwa będzie intensyfikacja współpracy 

handlowej między Shenzhen a Norwegią, obejmująca takie obszary jak 

inwestycje, turystyka, edukacja oraz kultura. 

 

W Pekinie odbyło się przyjęcie z okazji 70. rocznicy powstania Chińskiej 

Międzynarodowej Konferencji Przyjaźni i Chińskiego Ludowego 

Stowarzyszenia na rzecz Przyjaźni z Zagranicą. 11 października br. w Pekinie 

odbyła się konferencja organizowana przez Chińskie Stowarzyszenie na rzecz 

Przyjaźni z Zagranicą (CPAFFC, Chinese People's Association for Friendship with 

Foreign Countries) z okazji 70. rocznicy założenia tej organizacji. W wydarzeniu 

uczestniczyło około dwustu delegatów i delegatek w tym byli politycy, członkowie 

rodzin królewskich i przedstawiciele międzynarodowych organizacji. 

Zagranicznych gości powitał m.in. przewodniczący Xi Jinping, 

wiceprzewodniczący Han Zheng, Wang Yi (szef MSZ), Cai Qi (dyrektor Biura 

Generalnego Komitetu Centralnego KPCh),  Yin Yong (burmistrz Pekinu) oraz Yin 

Li (sekretarz Partii Komunistycznej w Pekinie, jak również – i przede wszystkim 

członek Biura Politycznego KPCh). Niewątpliwie wysoka ranga dyplomatyczna 

tego wydarzenia była pewną formą odpowiedzi na zaostrzający się konflikt 

gospodarczy, w tym amerykańskie oraz unijne cła importowe nałożone 

odpowiednio – 13 września oraz 3 października br. na chińskie technologie m.in. 

pojazdy elektryczne, akumulatory, respiratory, czy ogniwa paneli słonecznych. 

Ponadto, poprzez takie działania Chiny podkreślają swoją mocarstwową pozycję 

na arenie międzynarodowej oraz, co więcej, „dowartościowują” zagranicznych 

delegatów, chcąc zyskać ich przychylność w ewentualnym dalszym sporze 

związanym z sankcjami. 

Powstałe w 1954 roku chińskie Stowarzyszenie na rzecz Przyjaźni z Zagranicą 

jest formalnie organizacją pozarządową, której celem jest „promowanie 

przyjaźni i wzajemnego zrozumienia pomiędzy Chinami a innymi państwami za 

pomocą dyplomacji publicznej, dyplomacji miejskiej oraz wymiany 

międzyludzkiej”. Faktycznie jest to jednak nie do końca transparentne 

stowarzyszenie działające jako agenda KPCh oraz chińskiego MSZ, w celu 

wywierania wpływu i budowania nieformalnych relacji w otoczeniu 

międzynarodowym. CPAFFC odpowiada więc poniekąd, jak inne tego typu 

KOMENTARZ 

. 
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organizacje w strukturach ChRL, za bycie platformą do realizacji politycznych 

celów państwa. 

Wśród zaproszonych gości znaleźli się byli prezydenci: Nigerii Olusegun 

Obasanjo (Ludowa Partia Demokratyczna), Ekwadoru Guillermo Lasso 

(Kreowanie Możliwości), oraz byli premierzy: Węgier Péter Medgyessy 

(Węgierska Partia Socjalistyczna), Irlandii Bertie Ahern (Fianna Fáil), Japonii Yukio 

Hatoyama (Partia Demokratyczna), Tanzanii Mizengo Peter Pinda (Partia 

Rewolucji), jak również przewodniczący parlamentów Nowej Zelandii David 

Carter (Nowozelandzka Partia Narodowa) i Zgromadzenia Narodowego Tajlandii 

Bhokin Bhalakula, były wicepremier Tajlandii Korn Dabbaransi (Tajska Partia 

Narodowa), księżniczka Brunei Hajah Masna i sekretarz generalny Ligi 

Towarzystw Przyjaźni Arabsko-Chińskiej Ali Yousif. Na przykładzie powyżej 

wskazanych afiliacji politycznych liderów, którzy wywodzą się z partii 

politycznych o zróżnicowanych założeniach programowych bądź ideologicznych 

widać, że dla ChRL istotne jest podtrzymywanie relacji z partnerami niezależnie 

od ich „klucza politycznego”, ale zgodnie z zasadą relacyjności i budowaniem 

więzi osobistych. 

Organizacja Konferencji Chińskiego Stowarzyszenia na rzecz Przyjaźni 

z Zagranicą zbiegła się w czasie z narzuceniem przez Stany Zjednoczone ceł na 

chińską elektronikę w ramach sekcji 301. Zmiany te obejmują wzrost ceł na 

różnorodne towary, co ma na celu przeciwdziałanie praktykom handlowym 

ChRL, które USA uznają za nieuczciwe. Nowe taryfy mają na celu wywarcie presji 

na Chiny w kwestiach handlowych lub technologicznych, jednocześnie 

wpływając na globalne łańcuchy dostaw i zwiększając koszty dla importerów 

oraz konsumentów. Co więcej, w podobnym czasie, Unia Europejska omawiała 

nałożenie podobnych ceł w wysokości do 45% na elektryczne pojazdy 

produkowane w Chinach. Propozycja ich wprowadzenia wynikła z podejrzeń UE 

o nieuczciwe subsydia, jakie Chiny udzielają swoim producentom. Dlatego, Xi 

Jinping, Han Zheng oraz Yin Li retorycznie przekonywali do budowy 

„wielobiegunowego świata”, opartego na przyjaźni i pokoju. Niewątpliwie takie 

stwierdzenia pośrednio mają być bezpośrednią konkurencją dla wymierzonych 

w Chiny działań ze strony Stanów Zjednoczonych oraz Unii Europejskiej. Tu, 

zgodnie z przyjętą linią budowania nieformalnych relacji dla strony chińskiej, 

w mniejszym stopniu liczy się afiliacja ideowa a w większym możliwości 

uzyskania wpływów w różnych kontekstach politycznych. Nie bez powodu ze 

strony chińskiej uwidoczniona była tak wysoka ranga dyplomatyczna tego 

wydarzenia. 
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II. Aktywność centrów logistycznych: Chongqing, Shaanxi, 

Sichuan 

 

7 października: Burmistrz Xi'an, Ye Niuping, odwiedził Royal Philips 

Company w Holandii. Delegacja z Xi’an odwiedziła Holandię, gdzie spotkała się 

z przedstawicielami firmy Royal Philips w Eindhoven. Rozmowy z wiceprezesem 

Williamem Yangiem dotyczyły wzmocnienia współpracy w zakresie 

innowacyjnych technologii medycznych, diagnostyki i leczenia. Podczas wizyty 

omówiono także możliwość intensyfikacji współpracy przemysłowo-

uniwersytecko-badawczej, co, zdaniem strony chińskiej, ma przyczynić się do 

rozwoju sektora zdrowotnego w Xi’an. W efekcie Komitet Zarządzający Strefą 

Rozwoju Gospodarczego oraz Philips podpisali memorandum o współpracy, 

koncentrujące się na wspólnym rozwoju technologii medycznych. 

15 października: w Xi'an odbyło się 6. Forum Przyjaźni Między Narodami 

Chin a Ameryką Łacińską. Wydarzenie zostało zorganizowane przez Chińskie 

Ludowe Stowarzyszenie Przyjaźni z Zagranicą oraz Stowarzyszenie Przyjaźni 

Chiny-Ameryka Łacińska i Karaiby. Forum zgromadziło ponad 100 gości z Chin 

i zagranicy, a jego tematem przewodnim było promowanie wymiany, 

wzajemnego uczenia się oraz wzmacnianie przyjaźni międzyludzkiej. Uczestnicy 

omówili sposoby dalszego pogłębiania współpracy w ramach budowy 

„wspólnoty wspólnej przyszłości” i osiągania wzajemnych korzyści.  

16 października: spotkania wysokiego szczebla władz prowincji Sichuan. 

Zhang Yechu, zastępca dyrektora lokalnego Biura Spraw Zagranicznych, spotkał 

się w Pekinie z trzema ambasadorami: Ma Zhiyuanem, ambasadorem Argentyny 

w Chinach, Evgeniosem Karperisem, ambasadorem Grecji w Chinach, oraz 

Ivanem Zyuulu, ambasadorem Zambii w Chinach. Celem spotkania było dalsze 

promowanie współpracy i wymiany między Sichuanem a tymi trzema 

państwami. Zhang Yechu zaprezentował rozwój gospodarczy i społeczny 

Syczuanu oraz dotychczasowe osiągnięcia we współpracy z Argentyną, Grecją 

oraz Zambią, w tym w obszarze międzynarodowych miast partnerskich, 

inwestycji gospodarczych i handlowych, a także wymiany międzyludzkiej. 

18 października: sekretarz Miejskiego Komitetu Partii w Chongqing, Yuan 

Jiajun spotkał się ze Stephenem Kellerem, burmistrzem Dusseldorfu. 

Spotkanie miało miejsce z okazji 10-lecia partnerstwa strategicznego pomiędzy 

Chinami a Niemcami. Yuan Jiajun podkreślił, że Chongqing, jako wyjątkowe 

miasto z rozbudowaną infrastrukturą transportową, ma ogromny potencjał 

rozwoju i jest idealnym miejscem dla dalszej współpracy z Niemcami, 

https://www.sxfao.gov.cn/ws/contentDetail/1217144388518127479
https://www.sxfao.gov.cn/ws/contentDetail/1217144388518127525
https://www.scwsb.gov.cn/xwzx/yw/202410/t20241021_18762.html
https://zfwb.cq.gov.cn/zwxx_162/wsyw/202410/t20241022_13729450.html
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szczególnie w obszarach gospodarki, handlu, nauki i technologii, edukacji oraz 

ekologii. Zaznaczył, że miasto aktywnie realizuje plany rozwoju, w tym budowę 

nowoczesnego przemysłu wytwórczego. Obie strony zadeklarowały chęć 

pogłębiania współpracy w zakresie gospodarki, kultury, edukacji oraz ochrony 

środowiska, a także dalszego rozwijania tradycji miast partnerskich. 

21 października: Fang Hongwei, członek Stałego Komitetu BP Prowincji 

Shaanxi spotkał się z burmistrzem miasta Gyeongju w Korei Południowej. 

Podczas rozmów obie strony podkreśliły silne dziedzictwo historyczne miast 

oraz wysoką kompatybilność przemysłową, zaznaczając chęć dalszego rozwoju 

przyjaznych stosunków. Omówiono pogłębianie współpracy w zakresie wymiany 

gospodarczej, kulturalnej i przemysłowej, oraz dążenie do wzajemnych korzyści 

oraz rozwoju. Po spotkaniu, Instytut Ochrony Zabytków Kultury i Badań 

Archeologicznych w Xi'an oraz Instytut Badań nad Dziedzictwem Kulturowym 

Gyeongju Silla podpisały memorandum o wymianie i współpracy. W wydarzeniu 

uczestniczyli także Hong Sunchang, Konsul Generalny Korei Południowej w Xi'an 

oraz przedstawiciele miejscowego rządu i Kongresu Ludowego. 

23 października: Zhang Yechu, zastępca dyrektora Biura Spraw 

Zagranicznych Sichuan, odbył w Chengdu dyskusję roboczą z Lu 

Gongrongiem, konsultantem ds. międzynarodowej wymiany miast 

partnerskich Sichuanu w stanie Pernambuco w Brazylii. Zhang Yechu wyraził 

wdzięczność Lu Gongrongowi za jego wkład w rozwój współpracy między 

Syczuanem a Pernambuco. Podkreślił, że Pernambuco jest pierwszym 

międzynarodowym stanem siostrzanym Syczuanu w Ameryce Łacińskiej, a ich 

relacje rozwijają się od 32 lat. Zhang wyraził nadzieję, że Lu Gongrong będzie 

kontynuować swoją rolę łącznika i wspierać pogłębianie wymiany i współpracy, 

szczególnie w obszarach takich jak międzynarodowe miasta partnerskie, 

edukacja, rolnictwo, kultura i turystyka. Lu Gongrong zobowiązał się do dalszego 

promowania współpracy między Syczuanem a Pernambuco, koncentrując się na 

wymianie międzynarodowych miast partnerskich oraz rozwoju współpracy 

w obszarze kultury, turystyki, edukacji i rolnictwa. W trakcie spotkania Zhang 

Yechu wręczył Lu Gongrongowi list nominacyjny na stanowisko konsultanta ds. 

międzynarodowej wymiany miast siostrzanych, powołany przez dyrektora 

Zhang Tao z Regionalnego Biura Spraw Zagranicznych. 

25 października: Biuro Spraw Zagranicznych Sichuan oraz Stowarzyszenie 

Promocji Wymiany Międzynarodowej zorganizowały wizytę zagranicznych 

delegacji konsularnych. W wydarzeniu wzięło udział 14 przedstawicieli 

konsulatów dziewięciu państw, w tym Tajlandii, Chile, Australii, Pakistanu, 

Francji, Niemiec, Korei Południowej, Nepalu oraz Polski. Podczas wizyty Feng Yu, 

https://www.sxfao.gov.cn/ws/contentDetail/1217144388518127537
https://www.scwsb.gov.cn/xwzx/yw/202410/t20241024_18766.html
https://www.scwsb.gov.cn/xwzx/yw/202410/t20241031_18781.html
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zastępca sekretarza Komitetu Partii Prefektury Aba, spotkał się z delegacją 

i przedstawił plany rozwoju regionu. Konsulowie wyrazili zainteresowanie dalszą 

współpracą z Aba w różnych obszarach, takich jak turystyka, ochrona 

środowiska, zapobieganie katastrofom i szkolenia zawodowe. 

28 października: Gubernator Shaanxi, Zhao Gang spotkał się z Olegiem 

Melniczenką, gubernatorem obwodu Penza w Rosji. W tym roku przypada 

75-lecie nawiązania stosunków dyplomatycznych pomiędzy Chinami a Rosją. 

Zhao Gang podkreślił, że Shaanxi i Penza są siostrzanymi prowincjami, a ich 

współpraca w ostatnich latach przyniosła liczne pozytywne rezultaty. Wyraził 

gotowość do dalszego wdrażania konsensusu osiągniętego przez oba państwa, 

szczególnie w obszarze gospodarki, handlu, przemysłu oraz edukacji. 

Melnichenko zaznaczył, że Penza i Shaanxi są dobrymi przyjaciółmi, a obie strony 

widzą duży potencjał do dalszej współpracy w przemysłach, energii, nauce 

i technologii.  

 

W Xi'an odbyło się 6. Forum Przyjaźni Między Narodami Chin a Ameryką 

Łacińską. W dniach 15-19 października 2024 roku w Chinach odbyły się dwa 

ważne wydarzenia, które miały na celu pogłębienie współpracy między Chinami 

a krajami Ameryki Łacińskiej i Karaibów, zarówno w sferze kulturalnej oraz 

międzyludzkiej. W pierwszej połowie października, w Xi’an, odbyło się 6. Forum 

Przyjaźni Między Narodami Chin i Ameryki Łacińskiej, które zostało 

współorganizowane przez Chińskie Ludowe Stowarzyszenie Przyjaźni 

z Zagranicą, Stowarzyszenie Przyjaźni Chiny-Ameryka Łacińska i Karaiby oraz 

Federację Przyjaźni Ameryki Łacińskiej i Karaibów-Chiny. W wydarzeniu 

uczestniczyło ponad 200 delegatów, w tym dyplomaci z krajów Ameryki 

Łacińskiej i Karaibów, którzy spotkali się, by omawiać rozwój stosunków chińsko-

latynoamerykańskich. 

W ceremonii otwarcia forum wzięli udział m.in. Ma Peihua, 

wiceprzewodniczący Komitetu Narodowego Chińskiej Ludowej Politycznej 

Konferencji Konsultacyjnej, Guillermo Lasso, były prezydent Ekwadoru, oraz Qiu 

Xiaoqi, Specjalny Przedstawiciel Chińskiego Rządu ds. Ameryki Łacińskiej. 

Podczas forum głos zabrał Qian Wenhua, członek Grupy Przywódców Partii 

w Regionalnym Biurze Spraw Zagranicznych, który podkreślił, że stosunki Chin 

z krajami Ameryki Łacińskiej wkraczają w nową erę, charakteryzującą się 

„równym, wzajemnym szacunkiem oraz korzyściami”. Forum, które odbywa się 

KOMENTARZ 
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od 2007 roku, stało się istotną platformą wymiany doświadczeń, a także 

promocji współpracy w różnych dziedzinach między Chinami a krajami Ameryki 

Łacińskiej. 

Kolejnym ważnym wydarzeniem, które miało miejsce w dniach 17-19 

października 2024 roku, były Dzień Ameryki Łacińskiej i Karaibów oraz 

Konferencja Współpracy i Wymiany Jiangsu z państwami Ameryki Łacińskiej 

i Karaibów. W ceremonii otwarcia, która odbyła się w Xuzhou, uczestniczyli Song 

Lewei, Sekretarz Komitetu Partii Miejskiej w Xuzhou, Xu Wei, minister 

w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Chin, Liu Jiandong, zastępca dyrektora 

Biura Spraw Zagranicznych prowincji Jiangsu oraz Augusto Pestana, Konsul 

Generalny Brazylii w Szanghaju. 

Xu Wei zaznaczył, że zarówno Chiny, jak i państwa Ameryki Łacińskiej mają 

wspólne interesy i potencjał współpracy, szczególnie w takich obszarach jak 

nowoczesne rolnictwo, turystyka czy technologie. Liu Jiandong natomiast 

wskazał na znaczenie wymiany między miastami siostrzanymi oraz praktycznej 

współpracy gospodarczej i kulturalnej, które wspierają zacieśnianie więzi między 

regionami. 

W szerszym kontekście należy podkreślić, że chińskie prowincje odgrywają 

kluczową rolę w „usieciowieniu” chińskiej polityki zagranicznej, przyczyniając się 

do realizacji strategii dyplomatycznych Chin na poziomie regionalnym oraz 

globalnym. Przykładem jest Xi’an, który pomimo swojego położenia w głębi lądu, 

aktywnie angażuje się w rozwijanie współpracy z państwami Ameryki 

Południowej. Działania te obejmują partnerstwa gospodarcze, wymiany 

kulturalne oraz promocję inicjatywy Pasa i Szlaku. 

Co więcej, Xi’an, jako historyczny „punkt wyjściowy” Jedwabnego Szlaku, 

wykorzystuje swoje symboliczne znaczenie, aby promować współpracę 

międzyregionalną, co jest zgodne z dążeniem Chin do zwiększania swojego 

wpływu w państwach Globalnego Południa.  

III. Aktywność prowincji wybrzeża: Guangdong, Fujian, 

Jiangsu 

 

9 października: Chen Guoquan, zastępca dyrektora Regionalnego Biura 

Spraw Zagranicznych Fujian, spotkał się z Shi Muenzą, Konsulem 

Generalnym Zambii. Chen Guoquan podkreślił znaczenie współpracy Fujian 

z Afryką, szczególnie w ramach Inicjatywy „Pasa i Szlaku”. Z kolei Shi Muenza 

wyraził nadzieję na pogłębienie relacji gospodarczych, zachęcając firmy z Fujian 

do inwestowania w Zambii. Delegacja z Zambii spotkała się również z Radą 

https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241012_6541810.htm
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Prowincji ds. Promocji Handlu Międzynarodowego i odwiedziła lokalne 

przedsiębiorstwa. 

9 października: Delegacja z prowincji Davao del Norte na Filipinach 

odwiedziła Fujian. Podczas pobytu delegacja odwiedziła m.in. strefy 

przemysłowe i zaawansowanych technologii w Zhangzhou oraz centra 

turystyczne i rolnicze. W Quanzhou delegacja odwiedziła Quanzhou Light 

Industry Vocational College, by poznać współpracę między szkołami 

a przedsiębiorstwami i modele kształcenia zawodowego. Delegacja wyraziła 

uznanie dla równowagi, jaką Fujian osiągnęło pomiędzy rozwojem 

gospodarczym, ochroną środowiska i dziedzictwem kulturowym, podkreślając 

wartość tych doświadczeń jako inspiracji dla miasta Tagum w ich dążeniu do 

zrównoważonego rozwoju. 

10 października: Delegacja ze Stowarzyszenia Gospodarczego, 

Kulturalnego i Edukacyjnego Korei Południowej i Chin odwiedziła miasto 

Ningde w prowincji Fujian. Koreańsko-Chińskie Stowarzyszenie Gospodarcze, 

Kulturalne i Edukacyjne, założone w 2004 roku, od lat wspiera wymianę między 

oboma państwami, przyczyniając się do pogłębiania wzajemnego zaufania 

i przyjaźni między narodami Chin i Korei Południowej. Delegacja odwiedziła m.in. 

zakłady Ningde Times New Energy Technology Co., Ltd., bazę SAIC w Ningde oraz 

plantacje herbaty w Fu’an, gdzie miała okazję zapoznać się z lokalnym 

przemysłem nowych technologii, rozwojem baterii litowych i osiągnięciami 

w rewitalizacji obszarów wiejskich. 

12 października: Gubernator brazylijskiego stanu Piauí wraz z delegacją 

składającą się z 81 osób odwiedził Xiamen w prowincji Fujian. W trakcie 

wizyty delegacja spotkała się z władzami miasta i przedstawicielami lokalnych 

firm, aby zacieśnić współpracę w zakresie gospodarki, handlu, edukacji 

i wymiany kulturalnej. Burmistrz Xiamen, Wu Bin, omówił z gubernatorem 

Fontelesem możliwości dalszego rozwoju współpracy w ramach BRICS, 

zwiększenia innowacji oraz poszerzenia wymiany gospodarczej i kulturalnej 

między regionami. Kluczowym punktem wizyty było otwarcie Przedstawicielstwa 

Biura Promocji Inwestycji Strategicznych Piauí, które mieści się 

w Międzynarodowej Bazie Usług Prawnych i Integracji Biznesowej Morskiego 

Jedwabnego Szlaku w Xiamen. Jest to pierwsza stała siedziba przedstawicielska 

zagranicznego przedsiębiorstwa w Xiamen utworzona za zgodą władz BRICS. Po 

ceremonii otwarcia odbyło się spotkanie przedsiębiorców z Piauí i Fujian. 

14 października: Delegacja Stowarzyszenia Przyjaźni Iran-Chiny pod 

przewodnictwem Aladyna Borujediego odbyła wizytę w prowincji 

https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241017_6546118.htm
https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241010_6540887.htm
https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241017_6549342.htm
http://www.gdfao.gov.cn/wsdt/zwdt/content/post_1265611.html
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Guangdong na zaproszenie Chińskiej Rady Przyjaźni z Zagranicą. Delegacja 

spotkała się z wiceprezesem Stowarzyszenia Przyjaźni Prowincji Guangdong, He 

Rushengiem. Spotkanie miało na celu omówienie możliwości współpracy 

gospodarczej i technologicznej między Guangdong a Iranem, szczególnie 

w zakresie sztucznej inteligencji i zielonej gospodarki. Delegacja odwiedziła także 

kluczowe ośrodki przemysłowe, w tym parki przemysłowe Yanling New Energy 

i Fushan Circular Economy oraz uczestniczyła w 136. Targach Kantońskich. 

16 października: Wicegubernator Jiangsu, Zhao Yan spotkał się 

z wicemarszałkiem Zgromadzenia Prefektury Aichi, Shinkai Masaharu 

w Nanjing. Zhao Yan podkreślił, że Aichi jest jednym z najstarszych miast 

partnerskich prowincji Jiangsu, a przez ostatnie 40 lat obie strony prowadziły 

owocną wymianę, współpracując w różnych obszarach gospodarki, handlu 

i wymiany międzyludzkiej. Wicegubernator wyraził nadzieję, że z okazji 45-lecia 

stosunków między obydwoma regionami, strony będą mogły wzmocnić 

współpracę gospodarczą, inwestycyjną, turystyczną oraz wymianę młodzieży. 

Wicemarszałek Shinkai Masaharu zaznaczył, że w przyszłym roku obie strony 

wznowią mechanizm wymiany między radami okręgów, który został wstrzymany 

z powodu pandemii COVID-19 i wyraził chęć dalszego wspierania współpracy 

lokalnej. 

16 października: Kanadyjski konsul generalny w Guangzhou przewodził 

delegacji kanadyjskich firm z sektora budownictwa ekologicznego podczas 

wizyty w prowincji Fujian. Delegacja spotkała się z liderami miasta Fuzhou, 

a także zorganizowała „Spotkanie Wymiany Branży Zielonego Rozwoju Fujian-

Kanada”. Wizytę kontynuowano także w Xiamen, gdzie delegaci odwiedzili 

lokalne przedsiębiorstwa. Na konferencji w Fuzhou omówiono innowacje 

w zielonym budownictwie, w tym technologie kanadyjskie, takie jak inteligentne 

pompy, beton redukujący emisje CO₂ i systemy automatyki. Ustalono, że branża 

budowlana ma kluczowy potencjał w ograniczaniu emisji dzięki współpracy 

i innowacjom. Delegacja odwiedziła również Uniwersytet Rolnictwa i Leśnictwa 

w Fujian, by omówić wspólne programy edukacyjne z kanadyjskim 

Uniwersytetem Dalhousie. 

18 października: Huang Shaorong, członek Grupy Przywództwa Partii 

i zastępca dyrektora Regionalnego Biura Spraw Zagranicznych, spotkał się 

z Guo Lianhui, prezesem Japońskiego Stowarzyszenia Fuzhou. Huang wyraził 

wdzięczność za wkład Stowarzyszenia w budowanie relacji chińsko-japońskich 

i podkreślił znaczenie roli chińskiej diaspory we wspieraniu rozwoju Fujian. 

Zapowiedział także, że prowincja będzie kontynuować działania na rzecz 

zacieśnienia wymiany kulturalnej i gospodarczej z Japonią. Guo Lianhui 

https://wb.jiangsu.gov.cn/art/2024/10/18/art_331_11391531.html
https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241021_6550836.htm
https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241021_6551237.htm
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opowiedział o działalności Federacji Shiyi, która nie tylko wspiera działania 

charytatywne w Chinach i Japonii, ale też regularnie pomaga społecznościom 

dotkniętym kryzysami. 

20 października: Fujian odwiedziła delegacja pod przewodnictwem Yang 

Weiguanga i Alhambry Juha, wicemarszałków Zgromadzenia Stanu Sabah 

w Malezji. Delegacja spotkała się z Zhuang Jianhanem, zastępcą dyrektora 

Stałego Komitetu Prowincjonalnego Kongresu Ludowego, który podkreślił 

znaczenie współpracy między Fujian a Malezją w roku 50-lecia nawiązania 

stosunków dyplomatycznych pomiędzy oboma państwami. Podczas pobytu 

delegacja odwiedziła kluczowe miejsca w Fujian, takie jak Fuzhou, Pingtan oraz 

Ningde, gdzie zapoznała się z inicjatywami rozwoju gospodarczego. 

22 października: Gubernator Jiangsu, Xu Kunlin spotkał się w Suzhou 

z dyrektorem operacyjnym Apple, Jeffem Williamsem. Podczas spotkania Xu 

powitał gości i podkreślił, że Jiangsu realizuje kompleksowe reformy oraz 

promuje otwarcie na wysokim szczeblu, co stworzy więcej możliwości dla 

zagranicznych firm, takich jak Apple. Gubernator wyraził nadzieję, że Apple 

rozszerzy swoje inwestycje w regionie, a także pogłębi współpracę w łańcuchu 

dostaw. Zaoferował również dalsze wsparcie i dobrą obsługę dla rozwoju 

przedsiębiorstw w Jiangsu. Jeff Williams zaznaczył, że Jiangsu jest dla Apple 

kluczowym regionem, który firma uznaje za strategiczny od momentu jej wejścia 

na rynek chiński 30 lat temu. 

28 października: Li Hongzhi, zastępca dyrektora Prowincjonalnego Biura 

Spraw Zagranicznych, spotkał się w Kantonie z Ambasadorem Fidżi 

w Chinach, Li Zhenfanem. W trakcie rozmowy Li Hongzhi podkreślił znaczenie 

tegorocznej wizyty premiera Fidżi, Sitiveni Rabuka, w Chinach oraz planów na 

przyszłoroczne obchody 50. rocznicy nawiązania stosunków dyplomatycznych 

między Chinami a Fidżi. Guangdong zadeklarował wsparcie dla dalszego rozwoju 

relacji obu państw. 

30 października: Huang Shaorong, członek Grupy Przywódców Partii 

i zastępca dyrektora Regionalnego Biura Spraw Zagranicznych, spotkał się 

z Bennym Sambirwando, zastępcą sekretarza regionalnego prowincji Jawa 

Wschodnia w Indonezji. Huang Shaorong omówił dotychczasowy rozwój 

współpracy z Jawą Wschodnią, podkreślając potencjał w obszarach gospodarki 

morskiej, ekologii i turystyki. Zapowiedziano działania na rzecz uruchomienia 

bezpośrednich połączeń lotniczych pomiędzy regionami, co wesprze dalszy 

rozwój wymiany handlowej i przyjaznych relacji między Chinami a Indonezją. 

https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241025_6553812.htm
https://wb.jiangsu.gov.cn/art/2024/10/28/art_331_11403771.html
http://www.gdfao.gov.cn/wsdt/zwdt/content/post_1267781.html
https://wb.fujian.gov.cn/zwgk/gzdt/zwyw/202410/t20241030_6555864.htm
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Delegacja z prowincji Davao del Norte na Filipinach odwiedziła Fujian. Na 

zaproszenie powiatu Nanjing w Zhangzhou, w dniach 9-16 października 

prowincja Fujian gościła 13-osobową delegację z miasta Tagum w Davao del 

Norte na Filipinach. Wizyta miała na celu wymianę doświadczeń i zapoznanie się 

z rozwiązaniami w zakresie planowania przestrzennego, rozwoju małych 

i średnich przedsiębiorstw, a także integracji kultury oraz turystyki. Delegacja 

odwiedziła kluczowe miasta prowincji – Zhangzhou, Xiamen, Nanping 

i Quanzhou – uczestnicząc w spotkaniach, prezentacjach oraz wizytach 

studyjnych, które pozwoliły zgłębić różnorodne aspekty rozwoju gospodarczego 

i społecznego regionu Fujian. 

Podczas pobytu w Zhangzhou delegacja odwiedziła m.in. dystrykty 

Xiangcheng, Dongshan i Nanjing, a także strefy rozwoju przemysłowego 

Changshan i technologicznego Zhangzhou. Główne punkty programu 

obejmowały wizyty w zakładach przetwórstwa żywności, instytucjach związanych 

z gospodarką morską, a także miejscach promujących turystykę i opiekę 

zdrowotną. W Xiamen delegacja odwiedziła Muzeum Miejskie oraz Halę Wystaw 

Planowania Xiamen. Szczególną uwagę zwrócono na sposób, w jaki miasto 

integruje tradycję z nowoczesnością w swojej urbanistyce. W Quanzhou 

delegacja uczestniczyła w wymianie doświadczeń z przedstawicielami Quanzhou 

Light Industry Vocational College. Rozmowy dotyczyły współpracy uczelni 

z lokalnymi przedsiębiorstwami oraz modeli szkoleniowych sprzyjających 

zatrudnieniu.  

Ów spotkanie to na szczeblu subnarodowym miało ważne znaczenie 

w kontekście wydarzeń z 8 listopada br. bowiem prezydent Filipin, Ferdinand 

Marcos Jr., podpisał dwie kluczowe ustawy regulujące granice morskie państwa: 

Philippine Maritime Zones Act oraz Philippine Archipelagic Sea Lanes Act. Nowe 

przepisy mają na celu wzmocnienie prawnych roszczeń Filipin w obszarze Morza 

Zachodniofilipińskiego (Południowochińskiego) oraz precyzyjnie definiują strefy 

morskie oraz szlaki wód archipelagowych. 

Pomimo, że delegacja z Tagum odwiedziła Fujian niemal miesiąc wcześniej 

niż nastąpiło podpisanie powyższych dokumentów przez Filipiny, to świadczyć, 

to może o dwóch zmiennych w relacjach chińsko-filipińskich. Po pierwsze, co jest 

typowe dla dyplomacji samorządów lokalnych, relacje na tym szczeblu mają za 

zadanie kontynuować, w sposób pragmatyczny, współpracę pomiędzy oboma 
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państwami, pomimo konfliktów na szczeblu centralnym. Chińczycy korzystali już 

z takich rozwiązań w trakcie nasilonej wojny handlowej, tym razem ze Stanami 

Zjednoczonymi, za prezydentury Donalda Trumpa. Po drugie, władze Fujian 

lokalnymi kanałami mogły próbować wpłynąć na zmianę stanowiska Filipin 

dotyczącego roszczeń wobec Morza Południowochińskiego.
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